
InterviewAstrid Ghyselen 

Renovatiebegeleider 
Astrid Ghyselen helpt 
mensen duurzaam 
verbouwen: ‘Mensen 
kiezen te snel voor 
zonnepanelen’ 

 
De Oostenrijkse kunstenaar Erwin Wurm uit met zijn ‘Fat Sculptures’ kritiek op het 

kapitalisme. Dit is zijn ‘Fat House’ (2003). ‘Wanneer je slim en gericht renoveert, zijn 



radicale ingrepen niet altijd nodig,' weet renovatiebegeleider Astrid Ghyselen.Beeld 

clemens stockner 

Hoe isoleer je je woning het best en wat kan je doen 

om je huis te beschermen tegen oververhitting? 

Renovatiebegeleider Astrid Ghyselen adviseert 

bewoners dagelijks over hoe ze hun woning kunnen 

verduurzamen. ‘Wie nu renoveert moet er rekening 

mee houden dat we binnen twintig jaar niet meer op 

fossiele brandstoffen zullen verwarmen.’ 
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Hoe betrouwbaar is het EPC-document om de duurzaamheid 

van een woning in te schatten? 

“De kwaliteit van de EPC-documenten is helaas nogal 
wisselvallig. In sommige gevallen schetst zo’n dossier een vrij 
correct beeld van de isolatiegraad van een huis, maar ik ben ook 
al op plekken geweest waar het EPC-document voor een totaal 
andere woning leek opgesteld te zijn. Dat de betrouwbaarheid 
van het EPC-dossier zo schommelt, komt omdat die 
documenten door mensen met een verschillende achtergrond 
en ambitie worden opgemaakt. Een EPC-adviseur kan een 
architect zijn, maar evengoed een makelaar. Al die partijen 
hebben natuurlijk verschillende belangen, waardoor er met die 
dossiers al eens creatief wordt omgesprongen. Weldra worden 
de regels verstrengd, en zal dat document hopelijk wat 
rechtlijniger worden opgesteld.” 

https://www.demorgen.be/auteur/Stijn%20De%20Wandeleer


 
Renovatiebegeleider Astrid Ghyselen: 'Het is soms schrijnend als je ziet wat er allemaal 

op een container belandt, en hoe weinig er tijdens het renoveren gesorteerd 

wordt.'Beeld RV 

Laat je dan beter eerst een onafhankelijke expert langskomen 

voor je je huis of appartement begint te verbouwen? 

“Dat raad ik sowieso aan. Een EPC-document zegt misschien 
wel iets over de mate waarin je woning geïsoleerd is, maar zegt 
niets over de bouwkundige staat van je huis. Als je een volledig 
beeld wil van je renovatieproject, laat je best eens iemand 
langskomen die ook naar de stabiliteit van je woning, en naar de 
waterdichtheid van de gevel en het dak kan kijken. Dat kan een 



architect zijn, of iemand met een bouwtechnische achtergrond. 
In verschillende steden en dorpen heb je ook renovatie-
adviseurs die begeleiding geven tijdens een renovatie. Als er nog 
structurele werken moeten gebeuren, is het belangrijk dat je die 
doet voor je begint te isoleren. Vaak is de focus op isoleren zo 
groot, dat mensen over het hoofd zien dat ze in hun woning nog 
met een groot vochtprobleem zitten, of dat hun huis verzakt is.” 

Als je een slecht geïsoleerde woning hebt gekocht, waar gaat 

je aandacht dan in de eerste plaats best naartoe? 

“Naar het dak en de ramen! Dat zijn de plekken in huis waar de 
meeste warmte verloren gaat. Door een slecht geïsoleerd dak 
ontsnapt soms tot wel 35 procent van de warmte. Goedkoop zijn 
die ingrepen natuurlijk niet. Als je een dak langs binnen wil 
isoleren, dan mag je je aan een kostprijs van ongeveer 100 euro 
per vierkante meter verwachten. Als het hele dak eraf moet, doe 
je dat bedrag maal drie. Maar ze maken je huis meteen een pak 
energiezuiniger.” 

Voor de dakisolatie wordt nu vaak nog voor glas- of steenwol 

gekozen, of voor pir en pur. Erg duurzaam zijn die materialen 

niet. Is het beter om in plaats daarvan met natuurlijke 

materialen als houtwol of vlas te isoleren? 

“Voor het isoleren van een hellend dak raad ik dat absoluut aan. 
Houtwol en vlas zijn vooral interessante materialen omdat ze in 
de zomer ook wat warmte absorberen, en je huis dus koeler 
houden. Op hete dagen kan dat toch een paar graden verschil 
opleveren. Ook op vlak van akoestische isolatie scoren die 
materialen goed. Maar er zijn tegelijkertijd ook enkele nadelen 
aan natuurlijke isolatiematerialen. Om te beginnen zijn ze een 
pak zwaarder dan bijvoorbeeld glaswol, waardoor ze moeilijker 



te transporteren zijn en aannemers er minder graag mee 
werken. Er is ook wat meer volume van nodig om dezelfde 
isolatiewaarde te krijgen die traditionele isolatiematerialen 
bieden, waardoor je dak iets dikker uitvalt. Nu goed, bij een 
hellend dak vormt dat meestal geen groot probleem. 

“Isolatiematerialen als glas- of steenwol zou ik trouwens niet 
meteen ‘onduurzaam’ noemen. Daar werken wij ook nog vaak 
mee. Je mag niet enkel naar de oorsprong van een materiaal 
kijken om te bepalen hoe duurzaam het is. Ook het transport en 
de mate waarin het materiaal nadien gerecycleerd kan worden, 
moet mee in de weegschaal liggen. Dan komt glas- en steenwol 
eigenlijk nog niet zo slecht uit de berekeningen, omdat het lichte 
materialen zijn die je gemakkelijk kan vervoeren. Het enige 
isolatiemateriaal waarvan ik zou wegblijven, is gespoten 
polyurethaan (pur). Bij de plaatsing daarvan is er een 
ongecontroleerde uitstoot van drijfgassen, die belastend zijn 
voor het milieu.” 

De ramen aanpakken is nog een goede manier om de 

isolatiegraad van je huis omhoog te duwen, zegt u. 

“Soms hoef je niet eens het volledige raam te vervangen, maar 
volstaat het om in de bestaande raamprofielen 
hoogrendementsglas te steken. Bij dat soort dubbel glas is de 
spouw tussen de twee glasplaten gevuld met gas. De 
isolatiewaarde daarvan is drie keer hoger dan bij oud dubbel 
glas. Dat is dus een heel kostenefficiënte manier om de 
isolatiewaarde van je woning te verbeteren.” 

Hoe weet je of je raamprofielen ook aan vervanging toe zijn? 



“Als je in de winter je hand voor je ramen kan houden en geen 
koude lucht naar binnen voelt stromen, zijn je ramen luchtdicht. 
Dan kan je ze in de meeste gevallen probleemloos behouden. 
Zeker kloeke houten kaders kunnen lang meegaan, soms tot wel 
honderd jaar. Die vervang je dus beter niet te snel. Ook dat is 
duurzaam verbouwen: niet meteen weggooien wat eigenlijk nog 
perfect bruikbaar is. Bij aluminium ramen van voor het jaar 2000 
is er vaak geen thermische onderbreking in de raamprofielen, 
waardoor ze een slechtere isolatiewaarde hebben. Die kaders 
vervang je beter wel. 

“Of je nadien voor kaders in hout, aluminium of pvc kiest, maakt 
voor de isolatiewaarde van je huis eigenlijk niet zoveel uit. Die 
voldoen in de meeste gevallen aan de gebruikelijke normen. Als 
we het over duurzaamheid hebben, kijken we vooral naar de 
oorsprong van het profiel, en de manier waarop het na gebruik 
weer gerecycleerd kan worden. Dan scoort hout nog steeds erg 
goed. Probeer liefst voor Europese houtsoorten te kiezen, en ga 
voor een keurlabel dat een duurzame kweek van het hout 
garandeert.” 

Wekelijks advies om het beste uit uw leven, geld, vrije tijd, gezondheid en 
carrière te halen. 

Zijn er quick wins tijdens het isoleren? 

“Als je in je huis een zolder of kruipzolder hebt die je niet 
gebruikt, zou je in plaats van het dak ook de vloer kunnen 
isoleren. Dat zal vaak een pak goedkoper uitvallen, omdat de te 
isoleren oppervlakte kleiner is. Een zoldervloer isoleren kan je 
vaak ook zelf doen, omdat de afwerking niet zo nauwkeurig 
hoeft te gebeuren. Als je huis onderkelderd is, kan je ook daar 



relatief eenvoudig het plafond isoleren met een beperkt budget. 
En als je huis een spouwmuur heeft, dan is dat ook een 
kostenefficiënte manier om wat isolatie aan te brengen. 

“Huizen zonder spouwmuur moeten in plaats daarvan langs 
buiten geïsoleerd worden. Dat is meteen een pak kostelijker, en 
vaak is het ook het sluitstuk van een renovatieproject. Als je een 
beperkt budget hebt, en je ramen en het dak al goed geïsoleerd 
zijn, zou ik eerst investeren in een duurzaam 
verwarmingssysteem. Een warmtepomp, dus!” 

Sommige experten zeggen dat het geen zin heeft om een 

warmtepomp te plaatsen in een huis dat niet perfect geïsoleerd 

is. Daar kijkt u anders naar? 

“Toch wel. Bij Energent raden we aan om je huis eerst matig tot 
goed te isoleren, zodat er nadien snel kan worden 
overgeschakeld op een duurzame warmtebron. Het doel van een 
duurzame renovatie is om ervoor te zorgen dat een woning 
aanzienlijk minder kilowattuur aan energie nodig heeft. Dat ga je 
enkel bereiken met een samenspel tussen isolatie en energie, 
niet door alléén op isolatie in te zetten. Wat betekent het ook 
om een huis ‘perfect te isoleren’? Moet je dan elke woning eerst 
tot een A-niveau brengen? Met de meeste huizen in Vlaanderen 
gaan we daar niet geraken. In een duurzame transitie moeten 
we ook huizen met een B- of C-label meekrijgen. 

“Overstappen naar een warmtepomp is energetisch gezien een 
enorme stap vooruit. Als je kijkt naar het aantal kilowattuur aan 
energie dat een warmtepomp nodig heeft in vergelijking met een 
gasketel, zie je dat een warmtepomp drie tot vijf keer efficiënter 
is. Stel dat je twintigduizend kilowattuur aan gas op een jaar 



verbruikt, zou je met een warmtepomp nog 4000 tot 5000 
kilowattuur aan elektriciteit nodig hebben om diezelfde warmte 
op te wekken.” 

ADVERTISING 

Krijg je je huis dan nog wel verwarmd tijdens de 

wintermaanden? 

“Ja, daar ben ik van overtuigd. Er is natuurlijk wel een bepaalde 
isolatiegraad nodig, en het kan zijn dat je op de koudste dagen 
nog wat elektrisch bij moet verwarmen. Maar je hoeft niet in een 
passiefwoning te leven om op een warmtepomp over te stappen. 
Dat misverstand mag stilaan de wereld uit. 

“Het juiste afgiftesysteem installeren is daarbij cruciaal. Met een 
warmtepomp verwarm je je woning best op een lagere 
temperatuur. Daarvoor heb je andere warmte-elementen nodig, 
zoals ventilo-convectoren of vloerverwarming. Als mensen 
grondig gaan renoveren, en het is mogelijk in hun huis, vind ik 
het altijd een goed idee om vloerverwarming te installeren. Dat 
is soms nog belangrijker dan dat er overal buitenisolatie is om je 
woning tijdens de wintermaanden warm te krijgen.” 

De verwarmingstoestellen in je huis vervangen én een 

warmtepomp laten installeren: dan ben je al snel 30.000 euro 

kwijt. 

“Als je sowieso grondig aan het verbouwen bent, vind ik het 
jammer om nu nog te investeren in een gasketel en radiatoren 
die je huis op zestig graden verwarmen. Die 
verwarmingselementen zijn sowieso gericht op het gebruik van 
fossiele brandstoffen. Iedereen die nu een huis renoveert, moet 



er rekening mee houden dat we binnen een periode van twintig 
jaar niet meer op fossiele brandstoffen zullen verwarmen. Dan is 
het beter om door de zure appel heen te bijten, en bijvoorbeeld 
de isolatie van je achtergevel nog wat uit te stellen. 

“Je zou het plaatsen van een warmtepomp ook gefaseerd 
kunnen uitvoeren. Laat je warmte-elementen al vervangen door 
ventilo-convectoren en plaats vloerverwarming als dat mogelijk 
is. Desnoods kan je daarmee nog een jaar of tien op een gasketel 
verwarmen. Maar dan staat de fond van je huis wel klaar voor als 
je later wél het budget hebt om op een warmtepomp over te 
schakelen. 

“Als het plaatsen van een warmtepomp echt geen optie is, kan 
een warmtepompboiler of een zonneboiler een interessante, 
duurzamere manier zijn om je sanitair water te verwarmen. Het 
nadeel is dat ze minder compatibel zijn met een warmtepomp: 
ze veronderstellen dus dat er daarnaast op gas verwarmd 
wordt.” 

Zijn zonnepanelen altijd een interessante investering? 

“Je hebt er natuurlijk voldoende ruimte voor nodig op je dak, 
maar in de meeste gevallen zijn ze hun geld absoluut waard, ja. 
Alleen: ik merk dat mensen ze doorgaans te snel op hun dak 
leggen. Als je renoveert met een krap budget, gaat dat geld beter 
naar de essentiële ingrepen aan je woning, zoals het isoleren van 
het dak en de ramen, of het plaatsen van nieuw warmte-
elementen die op een lagere temperatuur kunnen verwarmen. 
Zulke ingrepen verdien je misschien minder snel terug via een 



verminderde energierekening als zonnepanelen, maar ze 
verhogen wel de waarde van je huis.” 



 



Binnenbeeld van Erwin Wurms ‘Fat House’. Renovatiebegeleider Astrid Ghyselen: ‘Ik 

ben er voorstander van om groen in te zetten om je woning op een natuurlijke manier 

koel te houden.’Beeld clemens stockner 

Welke ingrepen kan je aan je huis doen om zuiniger met water 

om te springen? 

“Bij ons is waterschaarste nog geen immens probleem, maar als 
we kijken naar onze buurlanden, dan weten we dat dat mogelijk 
niet meer veraf is. Als je geen regenwaterput hebt, kan het 
plaatsen van een regenwaterton een interessante oplossing zijn. 
Daarin zou je dan één van je dakgoten kunnen laten uitkomen, 
waarmee je planten in de tuin van water kan voorzien. In 
sommige gevallen, afhankelijk van waar die regenton staat, is het 
zelfs mogelijk om er nadien je toilet of wasmachine op aan te 
sluiten. Maar als je grondig renoveert, zou ik niet besparen op 
het plaatsen van een regenwaterput. Vaak is dat een ingreep die 
je niet meer doet van zodra die eerste ruwe werken achter de 
rug zijn.” 

Hoe kunnen we onze woning beter beschermen tijdens 

oververhitting tijdens de zomermaanden? 

“Als het gaat over de hittebestendigheid van een woning, moet je 
er in de eerste plaats voor zorgen dat de warmte je woning niet 
bereikt. Het plaatsen van screens, luiken of luifels aan ruimtes 
die veel zon vangen, is vaak noodzakelijk. Maar dure 
geautomatiseerde systemen zijn lang niet de enige oplossing. 
Zelf ben ik er grote voorstander van om in een vroege fase na te 
denken over hoe je groen kan inzetten om je woning op een 
natuurlijke manier koel te houden. Dat kan door op een slimme 
plek in je tuin een boom te planten, zodat de namiddag- of 
avondzon niet binnenvalt. Een klimplant die de zon op 
natuurlijke wijze van je ramen weghoudt, kan ook interessant 



zijn. In de winter verliest die plant dan zijn blad, en kan het licht 
weer naar binnen. Het is soms toch een affiniteit die we niet 
echt hebben in Vlaanderen, maar die je in zuiderse landen - 
waar ze het gewend zijn om met de hitte om te gaan - veel meer 
in de vingers hebben.” 

Ongeveer dertig procent van al het afval in Europa is afkomstig 

uit de bouw. Hoe kunnen we het op dat vlak beter doen? 

“Het is soms schrijnend als je ziet wat er allemaal op een 
container belandt, en hoe weinig er tijdens het renoveren 
gesorteerd wordt. Ik zie vaak dat elektriciteitskabels op dezelfde 
container vliegen waar ook oude bepleistering in belandt, terwijl 
je die kabels gemakkelijk bij de metaalhandel kan inleveren. 
Probeer bij het verbouwen ook zoveel mogelijk materialen een 
tweede leven te geven. 

“Wanneer je slim en gericht renoveert, zijn radicale ingrepen 
trouwens niet altijd nodig. Als de structuur van je woning, het 
gevelmetswerk en de dakbekleding nog in goede staat zijn, zou 
ik daar zoveel mogelijk op verder bouwen. Alles platgooien om 
daarna optimaal te isoleren, is niet per se de meest duurzame 
oplossing. Ik ben eerder voorstander van het zoeken naar een 
middenweg: sterk ingrijpen waar het kan, zoals in het dak en de 
ramen. Maar waar het kan de bestaande structuren behouden.” 

3 tips om duurzaam te verbouwen 

“Renoveer met een plan! Zorg ervoor dat je van in het begin weet waar je met 

je renovatie naartoe wil, zodat je de werken in een logische volgorde kan 

uitvoeren.” 



“Woon je in een groot huis? Zorg er dan voor dat je een winterschil in je 

woning creëert, die tijdens de koudste maanden gemakkelijk af te sluiten valt 

en afzonderlijk verwarmd kan worden.” 

“Wie isoleert, moet ook nadenken over ventilatie. De meest eenvoudige 

manier is door een zogenaamd ‘ventilatiesysteem c’ te installeren, dat met 

raamroosters verse lucht in je woning trekt en oude lucht weer afvoert.” 

 


